
 
Trend en tradities
Ook de paardenwereld is vaak gevoelig 
voor trends. In de jaren dat ik mezelf 
paardensporter mag noemen heb ik er 
al veel voorbij zien komen. Denk aan 
de Action gelpad, het Mikmar bit, de 
witte touwsingel, de bandplooi-rijbroek 
en de bruine jachtkap op de rijlaarzen. 
Producten die ooit op de markt geko-
men zijn, waar een periode nagenoeg 
elke (spring)ruiter gebruik van maakte 
en die later weer net zo makkelijk ver-
dwenen als ze gekomen zijn.
Zo gevoelig als de paardenmens ener-
zijds is voor trends, zo kan het ook 
enorm vasthangen aan tradities. Ooit 
reden we wedstrijden met een met 
fluweel bekleed eierdorpje dat los op 
je hoofd zat. Toen kwam de verplich-
ting van de veiligheidskinband. Die 
verplichting begon eind jaren tachtig 
voor ponyruiters, daarna voor volwas-
sen springruiters, basis dressuurruiters 
en drie jaar geleden voor internatio-
nale dressuurruiters. Beslissingen die 
zijn doorgevoerd om de veiligheid van 
ruiters te verhogen, zonder dat ze de 
te maken prestatie belemmeren. Elke 
keer als zoiets doorgevoerd werd, was 
er een hoop kritiek te horen. ‘Betut-
teling’, ‘ze pakken ons tradities af’, ‘Ik 
moet toch zelf weten of ik een grotere 
kans op hersenletsel wil’, et cetera.
Nu werd er onlangs weer zo’n traditie 
‘afgepakt’. De KNHS heeft besloten dat 
er op wedstrijden en het KNHS Centrum 
geen bandages gebruikt mogen wor-
den. Dit besluit is ontstaan doordat uit 
verschillende wetenschappelijke onder-
zoeken is gebleken dat de temperatuur 
onder bandages zodanig op kan lopen, 
dat ze schadelijk kunnen zijn voor de 
pezen. Daarnaast zal het niet gebruiken 
van bandages de prestaties niet beïn-
vloeden en zijn er prima alternatieven 
voorhanden.
Ook hier komt uiteraard weer volop 
commentaar op. Want: ‘Mijn opa is 95 
geworden terwijl hij een pakje sigaret-
ten per dag rookte’, maar dan in de 
bandage-variant en ‘Bandages zijn zo 
mooi.’
Natuurlijk is er wat voor te zeggen dat 
bandagers verboden worden, maar 
gesloten beschermers met neopreen 
of synthetisch bont-voering niet. Maar 
het is een kwestie van tijd dat daar ook 
regels voor komen. En is het nou wer-
kelijk zo’n groot probleem dat je niet 
meer dat rotwerk hoeft te doen om 
die benen extra warm in te pakken en 
in plaats daarvan een snelle luchtige 
peesbeschermer om kunt doen?
Ik zie alleen maar voordelen. Minder 
werk, minder warme benen en een kri-
tische opinie die verrast is dat we intern 
toch echt bezig zijn met het verbeteren 
van paardenwelzijn.
Wen er maar aan, de komende jaren zul-
len nog veel meer van dit soort veran-
deringen doorgevoerd worden. Iets wat 
door eigenwijs vast te houden aan on-
nodige tradities niet vertraagd zal worden.

Bianca Schoenmakers, 
springamazone
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Gabriëlle van Tilborg, KFPS-fokker van 
het jaar 2023

Heidi Jørgensen, Stal Ellemose, Dene-
marken

Marijke Akkerman, KFPS-directeur FOTO 

JOHANNA FABER

Van: Gabriëlle
Ik vind dat je het kampioenschap 
niet kunt afgelasten. Voor de men-
sen die op de tribune zitten en 
degenen die tv kijken – volgens 
mij zijn dit in totaal meer dan 
10.000 mensen – is het natuurlijk 
het hoogtepunt van de dag. Er is 
dan altijd enorm veel sfeer. Het 
publiek gaat uit zijn plaat. Het 
kampioenschap geeft heel veel 
showelement en vermaak. Als je 
zo’n showelement weghaalt bij de 
hengstenkeuring zullen er minder 
mensen komen, wordt het veel 
minder leuk en vindt er minder 
handel plaats. Veel minder men-
sen zullen dan enthousiast worden 
over het Friese paard. Het kampi-
oenschap heeft een dubbele func-
tie. Ik vind die show, die bepaalt 
wie er kampioen wordt, geweldig. 
Ik word daar zelf altijd heel en-
thousiast en blij van. 
Het is inderdaad wel jammer dat 
er heel veel mensen zijn die heel 
onnadenkend achter de kampi-
oenshengst aanlopen. Het wil niet 
zeggen dat de kampioenshengst 
ook goed bij hun merrie past. Als 
je heel serieus met fokken bezig 
bent, is het heel belangrijk om 
te kijken wat jouw merrie mist. 
Wat zou je graag door de hengst 
gecompenseerd willen hebben? 
De meeste fokkers hebben een 
roze bril op en vinden hun mer-
rie fantastisch. Maar ik blijf altijd 
kritisch naar mijn paarden kijken 
wat ik er nog aan zou willen ver-
beteren. De verantwoording moet 
je daar leggen waar hij hoort, en 
die hoort bij de fokkers te liggen 
want wij moeten zelf bekijken 
wat erbij onze merrie past. Als je 
het zelf niet weet, kun je bij het 

stamboek ook fokadvies opvragen 
en sinds kort ook via mijn website 
bij mij. Heel veel mensen zullen 
er bijvoorbeeld niet naar kijken in 
hoeverre hun merrie wit fokt. Kijk 
nu bijvoorbeeld naar de kampi-
oenshengst Jeppe. Een fantastisch 
paard! Maar door zijn afstamming 
Alwin maal Pier wel een behoor-
lijk risico op witvererving. 

Van: Heidi
Dit is eigenlijk een heel goede 
vraag, maar wel een moeilijke. 
Zoals al gezegd wordt: iedereen 
gaat achter de kampioen aan. Ge-
lukkig is dat dit jaar een jonge 
hengst dus hij kan maar 180 dek-
kingen doen. Misschien dat een 
oudere hengst als Jehannes 484 
wel 400 dekkingen kan doen. 
Als we nu naar die huidige aantal 
dekkingen kijken en vergelijken 
met de hoeveelheid dekkingen van 
vijftien jaar geleden, dan kunnen 
ze naar mijn idee het maximale 
aantal dekkingen van de jonge 
hengsten beter verlagen vanwege 
de inteelt. Ook om het aantal dek-
kingen van nu vergelijkbaar te 
houden met elkaar.
Een hengst als Ulbe 506 is geen 
hengst die het kampioenschap 
zal winnen. Hij beschikt in plaats 
daarvan over veel andere kwalitei-
ten in de sport en kan de balans en 
souplesse in de galop verbeteren 
en, meest belangrijk, de verwant-
schap verlagen. Dat is ook heel erg 
belangrijk en niet alleen een goede 
draf op het kampioenschap. 
Anderzijds: de kampioenskeuring 
is wel een fantastische show. Ter 
afsluiting van de dag is het echt 
een hoogtepunt om de kampioen 
te zien. Maar de mensen moeten 

op die dag meer zien dan alleen 
de best dravende hengst. Ze zul-
len het zichzelf toch moeten aan-
leren. Ik heb alleen geen idee hoe. 
Wij fokken al vele jaren. Wij heb-
ben altijd hengsten gebruikt in de 
fokkerij die anderen niet gebruik-
ten. Misschien zijn ze niet direct 
sterwaardig, toch beschikken we 
over een geweldige collectie mer-
ries die andere vaders hebben dan 
doorgaans en ook niet veel zijn ge-
bruikt. Ik ben daar vandaag de dag 
heel blij mee. Veel mensen kijken 
toch op korte termijn om succes te 
hebben. Ze gebruiken alleen maar 
top (kampioens)hengsten. Alleen 
lijkt me dat op de lange termijn 
niet zo goed. 

Van: Marijke
Het is aan de jury die in de baan 
staat wie er kampioen van de 
KFPS Hengstenkeuring wordt. De 
dag van de Hengstenkeuring staat 
niet in het teken van bloedsprei-
ding, verwantschap, dragerschap 
of fokwaarden, maar gaat over het 
ideaalplaatje van het Friese paard. 

Het is het exterieur en de bewe-
ging wat de kampioen van de dag 
maakt. Wat heeft dat met fokke-
rij te maken? Eigenlijk heel wei-
nig. Elke hengst heeft zijn eigen 
waarde voor de fokkerij. En die 
waarde wordt niet bepaald door de 
plaatsing op de Hengstenkeuring. 
Of het nu om de verrichtingstopper 
van het CO, de op kop geplaatste 
hengst in zijn rubriek of de kam-
pioenen op de Hengstenkeuring 
gaat. Per definitie is dit niet de 
beste keuze voor de fokkers. Want 
naast exterieur en beweging zijn 
er vele andere belangrijke ken-
merken die van belang zijn bij de 
hengstenkeuze. De eigenschappen 
van elke unieke merrie en het per-
soonlijke fokdoel van de fokker 
bepalen welke hengst het beste 
past. Het is aan het KFPS om hier-
over goede informatie te verschaf-
fen en dan is het aan de fokker om 
daarin weloverwogen een eigen 
keuze te maken. Gelukkig gebeurt 
dit: al word je vijf keer kampioen, 
het is geen garantie voor een vol 
dekboekje. 

Wie wordt de kampioenshengst dit jaar? Die vraag speelt nog 
steeds een grote rol op de KFPS-hengstenkeuring, met alle gevol-
gen van dien. Veel fokkers kiezen de kampioenen, wat niet helpt 
bij het verkleinen van de inteeltproblematiek. Is de tijd rijp om 
het kampioenschap te schrappen?

Deze week het meest bekeken op Horses.nl
1. Ridder in de Orde van Oranje Nassau André Heijligers 

overleden 

2. Friese Sporthengst Brend 413 ingeslapen 

3. Claartje Ruis van Hengstenhouderij Van Bommel 

overleden 

4. Twee internationale toppaarden ondergaan ruiterwissel 

5. Team Nijhof vult helft van de ‘N.O.P-stal’: ‘We hebben het toch 

goed’
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